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Dyke swarm maps at a continental scale are a powerful tool for identification of large igneous provinces (LIPs), interpreting geodynamic settings, locating mantle plumes, characterizing the breakup history of supercontinents, and paleocontinental reconstructions. Such a map at 1:5 000 000 scale is now available for Canada and adjacent regions (Buchan & Ernst, 2004, Geol. Surv. Canada. Map 2022A) and has proven to be very important in this context. Preparation of a similar map for the dyke swarms of Russia and adjacent areas will undoubtedly prove equally useful.

THE MODERN VIEW OF DYKE SWARMS: In recent years there has been a revolution in the study and understanding of dyke swarms. Aeromagnetic maps reveal swarms of vast scale but simple geometry (linear and radiating). They can now be routinely dated to better than +/-5 million years precision using the U-Pb method on baddeleyite and zircon, and, in some instances, using the Ar-Ar technique. Dating indicates that many swarms are emplaced in short duration events of <10 million years. Paleomagnetic studies of precisely dated dykes can yield well constrained Apparent Polar Wander Paths (APWPs) and paleocontinental reconstructions.

CANADIAN NATIONAL DYKE SWARM MAP: The benefits of producing a Russian national dyke swarm map are well illustrated by the Canadian compilation (Buchan & Ernst 2004). This map compiles 453 swarms with an age distribution as follows: 35 Archean, 76 Paleoproterozoic, 60 Mesoproterozoic, 31 Neoproterozoic, and 162 Phanerozoic (97 Paleozoic, 27 Mesozoic, 38 Cenozoic) swarms, as well as 89 that are very poorly dated. Forty seven swarms are considered to be giant swarms because they have a length >300 km. At least 6 of these swarms are longer than 1000 km and 10 swarms have a radiating geometry (evidence for a mantle plume). The dykes are compiled from all regions and geological settings, including the Canadian Precambrian shield and Precambrian inliers, Phanerozoic cover terranes, and orogenic belts. The Canadian map shows 111 units that are related to the dyke swarms, including volcanics, sills and mafic-ultramafic intrusions. The map and associated report required about 2 ‘person years’ of work and was assembled by consulting more than 2000 detailed geological reports, and geological and aeromagnetic maps.

PROPOSAL FOR A RUSSIAN DYKE SWARM MAP: Herein we announce plans to produce a map of "Dolerite Dyke Swarms and Related Units of Russia and Selected Adjacent Regions". Based on the density and age distribution of swarms on the Canadian map, we estimate that such a map of Russia and adjacent regions would likely contain more than 700 swarms (>200 of Precambrian age and >500 of Phanerozoic age). Of these perhaps 100 would be giant swarms (>300 km in length), 10 would be >1000 km, and 20 would show a giant radiating geometry. As with the Canadian map the Russian map will undoubtedly prove to be of great use in solving fundamental tectonic and geodynamic problems.
For more details, visit  http://www.largeigneousprovinces.org/projects.html
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  Карты роёв даек в масштабе континентов являются мощным инструментом для идентификации крупных магматических провинций (КМП, или LIPs), идентификации геодинамических обстановок, выявления мантийных плюмов, характеристики истории распада суперконтинентов и палеоконтинентальных реконструкций. Такая карта м-ба 1:5 000 000 сделана для Канады и соседних регионов regions (Buchan & Ernst, 2004, Geol. Surv. Canada. Map 2022A) и оказалась очень важной в указанном контексте.  Составление подобной карты для дайковых роев России и соседних территорий несомненно окажется не менее полезной.
Современный взгляд на природу дайковых роев. В последние годы произошла революция в изучении и понимании дайковых роёв. Карты аэромагнитных аномалий позволяют открывать дайковые рои широкого распространения и простой геометрии (линейные и веерообразные). Они могут быть датированы в обычном режиме с точностью выше  +/-5 млн. лет с использованием U-Pb метода по бадделеиту и циркону, и в некоторых случаях – с помощью Ar-Ar метода. Палеомагнитные исследования точно датированных даек могут дать хорошо обоснованные Кажущиеся Траектории Движения Полюса (КТДП) и привести к надежным палеоконтинентальным реконструкциям.
Канадская карта дайковых роёв. Потенциальная польза от построения Российской карты дайковых роёв хорошо иллюстрируется Канадской компиляцией (Buchan & Ernst 2004). Канадская карта использует данные о 453 роях, со следующим распределением возрастов: 35 архейских, 76 палеопротерозойских, 60 мезопротерозойских, 31 неопротерозойских, и 162 фанерозойских (97 палеозойских, 27 мезозойских, 38 кайнозойских) роёв, а также  89 плохо датированных. Сорок семь роёв рассматриваются как гигантские, поскольку имеют длину >300 км. По крайней мере 6 из этих роёв длинее 1000км и 10 имеют веерообразную геометрию (признак мантийного плюма). Учтены дайки, находящиеся во всех тектонических обстановках, включая Канадский щит и отдельные докембрийские выступы, фанерозойский чехол и орогенические пояса. На канадской карте показаны 111 комплексов, связанных с дайковыми роями, включая эффузивы, силы и базит-ультрабазитовые интрузии. Карта потребовала 2х «человеко-лет» работы и была скомпилирована в результате анализа более чем 2000 детальных геологических отчетов, геологических и аэромагнитных карт.
Проект российской карты дайковых роёв. Здесь мы предлагаем план создания карты «роёв долеритовых даек и связанных с ними комплексов России и некоторых соседних регионов». Учитывая плотность и распределение возрастов роёв на канадской карте, мы предполагаем,  что карта России и соседних регионов может содержать более 700 роёв (>200 докембрийского возраста и >500 фанерозойского). Из них возможно около 100 окажутся гигантскими (>300 км длиной), 10 могут быть >1000 км, и для 20 будет выявлена веерная геометрия. Как это было с канадской картой, российская несомненно окажется весьма полезной в решении фундаментальных тектонических и геодинамических проблем.

Дополнительную информацию о Проекте можно получить на сайте, посвященном КМП  http://www.largeigneousprovinces.org/projects.html
